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تيم مذاكره كننده قرار بگيرد. 
اين بحث بسيار مهمي است. هم اكنون بخش بسيار 
زيادي از دارايي هاي ملت ايران به دليل تحريم هاي 
يكجانبه غ��رب در بانك هاي مختلف بلوكه ش��ده 
است و امكان دسترسي به آن به هيچ عنوان وجود 
نداد و هر روز هم به مقدار آن افزوده مي شود. رقمي 
كه براي اين دارايي توقيف شده ذكر شده است به 
بيش از يكصد ميليارد دلار مي رسد كه متأسفانه در 
توافقنامه ژنو تنها بخش كوچك��ي از آن در اختيار 

ملت ايران قرار گرفت. 
تمامي اين وجوه بايد بلافاصله بعد از امضاي توافق 
آزاد ش��وند و به صورت مس��تقيم به حساب هاي 
بانك مركزي كه در اختيار كشورمان است تزريق 
ش��ود و نه اينكه با طي كردن چرخه هاي متعدد و 
پرداخ��ت هزينه هاي گوناگون در دس��ترس ملت 

ايران قرار بگيرد. 
نكته ديگري در اين بحث باقي مانده است 

كه بخواهيد به آن اشاره كنيد. 
نكته اي كه در اين زمينه نبايد فراموش ش��ود، اين 
اس��ت كه در رابطه با تعهدات اي��ران در توافقنامه 
ژنو شاهد بوديم كه آژانس بين المللي انرژي اتمي 
اصلي ترين نهاد براي راستي آزمايي بحث مرتبط با 
اجراي اين توافق از سوي ايران بود و خود آنها اعلام 
كردند كه جمهوري اسلامي ايران به تمامي تعهدات 

خود برابر با توافقنامه ژنو عمل كرده است. 
متأسفانه ما شاهد بوديم كه در اين تفاهم نامه يك 
ضمانت محكم براي ما در نظر گرفته نشده بود كه 
اجراي تعهدات غربي ها را بررسي كند. در توافقنامه 
جديد بايد يك ضمانت اجراي��ي براي عمل طرف 
مقابل به تعهدات ذكر شده در تفاهم فيما بين ذكر 
ش��ود. در غير اين صورت بايد حق لغو توافقنامه به 
صورت يكجانبه به اي��ران در صورت تخطي طرف 
مقابل از اجراي تعهدات خود داده ش��ود و اين بند 
بايد به صراحت در تفاهم نامه گنجانده ش��ود. اين 
يك حق مسلم براي ايران است تا نسبت به وجود 
يك ضمانت اجرايي محكم براي تلافي هر تخلفي از 

سوي مقابل اطمينان داشته باشد. 
واكنش مجلس شوراي اسلامي در صورت 
ورود كنگره به بحث تخريب مذاكرات يا 
تفاهم نامه امضا ش�ده بين اي�ران و 5+1 

چگونه خواهد بود؟ 
خود آقاي ظريف به صراحت اعلام كرده اند كه اگر 
كنگره دست به اقدامي در راستاي تخريب توافقنامه 
بزند، مجلس شوراي اسلامي نيز وارد ميدان خواهد 
شد. اگر كنگره امريكا بخواهد هرگونه اعمال زوري 
را انجام بدهد كه به ضرر منافع ملي ايران باش��د، 
مجلس ش��وراي اس��لامي نيز به ص��ورت متقابل 
اقدام قاطعانه اي انج��ام داده و از حقوق ملت ايران 
دفاع خواهد كرد و اگر تا الان مجلس به آن صورت 
وارد عرصه نشده اس��ت، به اين علت بوده كه تمام 

طرح هاي پيشنهادي سناتورهاي امريكايي جنبه 
عملي به خود نگرفته است. 

در اينجا من بايد بار ديگر ب��ر اين نكته تأكيد كنم 
كه اقدام مجلس در اين رابطه متقابل انجام خواهد 

شد. 
در همين رابطه جزئيات مصوبه مجلس ش��وراي 
اسلامي درباره حفظ دستاوردهاي هسته اي كشور 
كه فوريت آن در مجلس به تصويب رس��يده است، 
هنوز مورد بررسي قرار نگرفته است و ما مي توانيم 
در بررسي جزئيات اين طرح هر موردي كه درباره 
حفظ حقوق هسته اي ملت ضرورت داشته باشد را 

به خوبي اعمال و اضافه كنيم. 
اگر كنگره اجراي تفاهم نامه را بلوكه كند، 
مجلس ني�ز اقدام متقابل نش�ان خواهد 

داد؟
م��ن نظ��ر مجل��س را نمي ت��وان بگويم، ام��ا اگر 
چنين اتفاقي از س��وي كنگره و از س��وي هر كدام 
از كش��ورهاي امضا كننده توافقنام��ه رخ دهد ما 
قدرتمندانه وارد عرصه خواهيم شد و از منافع ملت 
دفاع خواهيم كرد.  اگر كنگره امريكا چنين حماقتي 
را براي حمايت از صهيونيست  ها انجام دهد، تمام 
نمايندگان قدرتمندانه از حقوق ملت دفاع خواهند 
كرد. شما شاهد بوديد كه با تهديدات كنگره درباره 
اعلام تحريم هاي جديد نمايندگان به صورت قاطع 
وارد صحنه شدند و با رأي قاطع با تصويب قانوني به 

اقدام امريكايي ها پاسخ دادند. 
مجلس در جريان مذاكرات اخير كه گويا 
با پيش�رفت هايي نيز همراه ب�وده، قرار 

دارد؟
در مذاكرات اخير گزارش��ي به مجلس ارائه نشده 
است. البته نمايندگان ملت انتظار دارند كه از سوي 
مذاكره كنندگان كش��ورمان در جريان روند كلي 
مذاكرات قرار بگيرند. وقتي قرار است مذاكرات به 
توافقنامه تبديل شود و تعهدي براي كشورمان در 
عرصه بين الملل ايجاد شود، نمايندگان ملت بايد در 
خصوص مذاكرات مربوط به اين مسئله در جريان 

قرار بگيرند. 
نقد صريح هر توافقنامه اي و بررس��ي آن از س��وي 
نمايندگان ملت منجر به اين خواهد شد تا حقوق 
ملت ايران به خوبي حفظ شود، كما اينكه پيش از 

اين هم چنين بوده اس��ت و مجلس حامي حقوق 
نمايندگان ملت بوده اس��ت. متأس��فانه ما شاهد 
بوديم ك��ه در جريان مذاك��رات گوناگوني كه بين 
ايران و كش��ورهاي 1+5 به خصوص در دوره اخير 
روي داده اس��ت، هيچ گاه چنين مسئله اي رعايت 

نشده است. 
خب�ري از كميت�ه اي ك�ه گوي�ا آق�اي 
بروجردي به درخواست آقاي لاريجاني 
از رئيس جمه�ور در آن عضو ش�ده بود، 

داريد؟
بله كميته اي زي��ر مجموعه ش��وراي عالي امنيت 
ملي وجود داشت كه در حوزه مسائل هسته اي به 
ارائه نظراتي درباب گفت و گ��و مي پرداخت و آقاي 
بروجردي به عنوان رئيس كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس نيز در جلسات آن حضور 
پيدا مي ك��رد. گويا اين كميته جلس��ات خود را به 

دلايلي تشكيل نمي دهد. 
از بحث مذاكرات گذر كنيم. روند تأسيس 
نيروگاه ه�اي جدي�د هس�ته اي چگونه 
پيش م�ي رود؟ مجل�س ه�م مصوبه اي 
درباره ايجاد 20 هزار مگاوات ظرفيت برق 

هسته اي دارد؟ 
در رابط��ه با بحث ايج��اد ظرفيت تولي��د 20هزار 
مگاوات برق هسته اي، امكان سنجي براي احداث 
هفت نيروگاه انجام ش��ده اس��ت. قرار داد احداث 
نيروگاه دوم بين ايران و روس��يه امضا شده است و 
بايد ظرف مدت 10 سال توسط طرف روسي براي 

ايران ساخته شود. 
در مجموع اقدامات و طراحي هاي اوليه در اين رابطه 
انجام شده و توسط سازمان انرژي اتمي نيز كارهاي 
آن در دست انجام اس��ت. هم اكنون دو قرارداد در 
مورد ساخت دو نيروگاه بين ايران و روس ها منعقد 
ش��ده اس��ت. قرارداد اول كه درباره ني��روگاه دوم 
بوشهر اس��ت و كارهاي عملياتي آن نيز آغاز شده 
است، قرارداد نيروگاه سوم نيز بسته شده است، ولي 

مقدمات آن كمي طول مي كشد. 
به هر ترتيب توليد 20 هزار مگاوات برق هسته اي 
آينده صنعت هسته اي ايران را رقم خواهد زد و الا 
س��اخت هر نيروگاه در صورت فراه��م بودن تمام 
امكانات نزديك به 20 سال به طول مي انجامد. البته 
مي توان با شروع همزمان چند پروژه اين برنامه را 
كمي س��ريع تر از برنامه زمان بندي شده به اتمام 
رساند كه البته اين مس��ئله به هزينه بيشتر براي 

توسعه اين نيروگاه ها نيز منجر خواهد شد. 
تحقيقات كارب�ردي درباره اس�تفاده از 

انرژي اتمي چگونه پيش مي رود؟
الان تحقيقات كاربردي در عرصه هاي پزش��كي و 
صنعتي در رآكتور هس��ته اي تهران در حال انجام 
شدن است. البته توان اين رآكتور تا حدي محدود 
اس��ت، اما رآكتور اراك از توانمندي بسيار بالاتري 

برخوردار اس��ت و در صورت راه اندازي توان ايران 
براي بهره مندي از توان انرژي اتمي در عرصه هاي 
مختلف س��رعت مي گيرد و ما اميدواريم با امضاي 
توافقنامه جامع و تكميل هر چه سريع تر اين نيروگاه 

شاهد بهره برداري هر چه سريع تر آن نيز باشيم. 
البته س��ازمان ان��رژي اتمي در حال انج��ام دادن 
تحقيقات لازم در اين حوزه است، اما فعلًا اين اقدام 
با رآكتور تهران صورت مي گيرد، كه بايد به سرعت با 
رآكتور اراك جابه جا شود. دليل آن هم اين است كه 
رآكتور ها عمري حداكثر نزديك به 50 سال دارند 
و رآكتور تهران اين زمان را رد كرده اس��ت. از اين 
رو جابه جايي اين رآكتور با رآكتور آزمايشي اراك 

ضروري و حياتي است. 
مجلس اقدام جدي در خصوص پاسخ به 
بيانيه ها و اقدامات روان�ي كنگره انجام 

نمي دهد؟
مجلس شوراي اس��لامي تاكنون در تمام مصوبات 
و قوانيني كه داشته اس��ت، بر حفظ دستاوردهاي 
هسته اي كش��ورمان تأكيد كرده اس��ت و همين 
مسئله پاس��خ بس��يار محكمي به اظهارات كنگره 
اس��ت. حتي اگر در اين رابطه لازم باش��د، مجلس 

اقدام بيشتري انجام خواهد داد. 
كما اينكه من ش��نيده ام برخي نمايندگان مجلس 
در حال جمع كردن امضا براي انتش��ار بيانيه هايي 
درباره پاسخ به ياوه س��رايي مقامات امريكايي و به 
خصوص نمايندگان كنگره هستند. با توجه به اينكه 
مهم ترين مسئله كه از سوي نمايندگان كنگره به 
صورت مداوم نسبت به آن هش��دار داده مي شود، 
بحث لغو تحريم ها اس��ت، در بيانيه هاي در دست 
اقدام نيز لغو تحريم ها به صورت اساسي مورد تأكيد 
قرار گرفته است. دليل اين مسئله هم اين است كه 
هر گون��ه توافقنامه اي كه بين ايران و كش��ورهاي 
عضو 1+5 امضا ش��ود بايد به لغو تمامي تحريم ها 
منجر شود. اين مسئله هم خواست مردم و حاكميت 
ملي نظام جمهوري اس��لامي ايران است. از اين رو 
تأكيد نمايندگان مجلس شوراي اسلامي نيز در هر 
بيانيه و قانوني تأكيد بر همين نكته است كه مورد 

تأكيد ملت ايران و رهبري نيز قرار دارد. 
با تش�كر از وقتي كه در اختي�ار ما قرار 

داديد. 

بايد حفظ ش��ود؛ چراكه امروز جمهوري اسلامي ايران 
در قله اقتدار منطقه اي قرار دارد. اين مس��ئله مهم تر از 
خود مذاكرات اس��ت، چراكه توافق ب��دون احترام هيچ 

ارزشي ندارد. 
در م�ورد غني س�ازي كه بالاخ�ره موضوعي 
مورد مناقش�ه دو طرف اس�ت، ش�رايط بايد 

چگونه باشد؟ 
حفظ دستاوردها و حقوق هسته اي ملت ايران نيز نكته 
بسيار مهمي است كه نبايد در آن خدعه اي صورت پذيرد. 
نكته اول در هر توافقي حفظ توان غني س��ازي در ايران 
اس��ت. اين توان به گونه اي باش��د كه ايران بعد از پايان 
توافقنامه تأمين س��وخت ايران با روسيه بتواند سوخت 

نيروگاه هسته اي بوشهر را تأمين كند. 
البته اين توانمندي نبايد تنه��ا محدود به نيروگاه اتمي 
بوشهر باشد بلكه س��اير نيروگاه هايي كه قرارداد آنها با 
روسيه امضا ش��ده اس��ت را نيز بايد در بربگيرد. ميزان 
ظرفيت سيستم هاي غني س��ازي به ازاي هر نيروگاه به 
ميزان 120 هزار سو است. اين تعداد سانتريفيوژ هايي كه 
بتواند سوخت نيروگاه اول بوش��هر و پس از آن نيروگاه 
دوم را تأمين كند، بايد ظرف مدت 10 سال تأمين شود. 
بنابر اين ما بايد س��وخت اين نيروگاه را بر اساس تعداد 

سانتريفيوژ ها تأمين كنيم. 
اين مسئله تنها به تعداد سانتريفيوژها مربوط 

مي شود؟
خي��ر. مس��ئله حس��اس و حيات��ي ديگ��ر جايگزيني 
سانتريفيوژ هاي قديمي با دستگاه هاي نو و جديد است 
كه ظرفيت غني سازي بالاتري نسبت به مدل هاي قبلي 
خود دارند. اين حق ملت ما اس��ت و آنه��ا نمي توانند ما 
را مجبور به استفاده از دس��تگاه هاي قديمي كنند. بايد 
دس��تاوردهاي جوانان كش��ورمان در اين ح��وزه پاس 
داشته شود كه در حال توسعه نسل جديد سيستم هاي 

غني سازي با توانمندي و ظرفيت بالا هستند. 
آنها در حوزه ساخت اين تجهيزات حساس كوچك ترين 
كمكي به ما نكردند و حتي ترور دانشمندان ما را توسط 
جاسوسان رژيم صهيونيستي نيز تس��هيل كردند. اين 
سانتريفيوژ ها نتيجه خون دانشمندان شهيد ما هستند 
و استفاده از اين تجهيزات حق مس��لم ما در هر توافقي 

است. 
در فردو باي�د وضع چگونه باش�د؟ گويا قرار 

است كاربري اين تأسيسات عوض شود. 
ما بايد بتوانيم در فردو غني سازي كه پيش از اين صورت 
مي گرفت را ادامه دهيم و زنجيره سانتريفيوژ ها در اين 

محل بايد حفظ ش��ود. هر گونه تغييري در اين زنجيره 
كه موجب كاهش توانمندي هسته اي ما شود، غير قابل 

پذيرش است. 
به نظر مي رسد، رآكتور اراك نيز در اين ميان 

تغييراتي خواهد داشت؟
درباره رآكتور اراك بايد بگويم كه چند خاصيت بنيادي 
اين رآكتور بايد در هر توافقي حفظ شود؛ اولين مسئله 
حفظ ماهيت آب سنگين رآكتور است كه بارها از سوي 
مقامات عالي رتبه كشورمان نيز بر آن تأكيد شده است. 
حفظ توان رآكتور به ميزان طراحي ش��ده آن نيز جزو 
خطوط قرمز ايران اس��ت. همچنين توان تابش��ي اين 
رآكتور كه راديو ايزوتوپ هاي سنگين را توليد مي كند، 
بايد به هر ترتيب در هر توافقي لحاظ شود؛ چراكه در غير 

اين صورت اين رآكتور فاقد ارزش خواهد بود. 
از سوي ديگر اين رآكتور كه قرار بود تا الان به بهره برداري 
برسد، با حفظ ويژگي هايي كه ذكر كردم، نبايد بيشتر از 
دو س��ال از زمان امض��اي توافقنامه تج��اوز كند. حتي 
اگر باي��د تغييري در رآكت��ور و سيس��تم هاي آن براي 
اطمينان بخشي در خصوص مواد هسته اي توليد شده در 
آن انجام شود، نبايد هزينه آن از جيب ملت ايران پرداخت 
شود.  راه ما در اين رابطه مشخص بوده است و فشارهاي 
كشورهاي غربي سبب شده است كه بهره برداري از اين 
رآكتور به تعويق بيفتد و البته خسارت هايي نيز متوجه 

كشور شود. 
تكليف مواد غني شده چگونه بايد باشد؟ 

مواد غني سازي و ذخاير توليد ش��ده توسط تأسيسات 
غني س��ازي كش��ورمان بايد در داخل قلمرو حاكميتي 
نظام جمهوري اس��لامي ايران نگهداري ش��ود. خروج 
اين مواد از ايران غير قابل قبول اس��ت و به هيچ عنوان 
پذيرفته نخواهد ش��د.  همچنين بايد به اين نكته اشاره 
كنم، مواردي كه با تعهدات ايران در معاهدات بين المللي 
تصويب ش��ده اس��ت، نبايد در توافقنام��ه نهايي لحاظ 
ش��ود. اين مورد بحث هاي مرتبط با بازرسي ها را نيز در 

بر مي گيرد. 
فكر مي كنم در ادامه نيز بايد به سراغ تحريم ها 
بروي�م. به هر ح�ال لغو تحريم ه�ا مهم ترين 

خواسته ايران در طول مذاكرات بوده است. 
تحريم هايي كه عليه ملت ما اعمال ش��ده است، شامل 
چهار دسته است؛ دسته اول تحريم هايي است كه توسط 
دولت امريكا تصويب شده است و اختيار لغو آن در دست 
دولت اين كشور است. در اين تحريم ها مواردي همچون 
حقوق بشر يا حمايت از تروريسم نيز مطرح شده است. 

در اين صورت اگر تحريم هاي هسته اي لغو شود، باز هم 
نفع چنداني به ما نمي رسد. 

در مورد تحريم هاي كنگره نيز همين گونه است. در همه 
مصوبه كنگره نيز بحث عدم اشاعه و حمايت از تروريسم 
با هم آمده اس��ت. از اين رو لغو تحريم هاي هسته اي به 

تنهايي نفع چنداني به ايران نمي رساند. 
در كنار اين تحريم هاي شوراي امنيت و اتحاديه اروپا نيز 
هس��تند. بنابر اين تمام تحريم ها در كنار هم به صورت 
يك بسته حضور دارند و به هم مرتبط هستند. اگر قرار 
باشد. تحريم لغو شود، بايد تمام اين تحريم ها به صورت 

يكجا لغو شود. 
به نظر شما امريكايي ها حاضر هستند از چنين 

ابزاري در جريان مذاكرات كوتاه بيايند. 
در مورد بحث لغو تحريم ها من بايد به نكته اي اشاره كنم 
و آن اين است كه در تفاهم نامه ژنو بايد در ازاي امتيازاتي 
كه داده شد، تحريم هاي فراواني لغو مي شد، اما اين اتفاق 

متأسفانه رخ نداد. 
در اين توافقنام��ه بايد اعلام مي ش��د ك��ه در ازاي لغو 
غني س��ازي 20 درصد تمام تحريم هاي يكجانبه عليه 
ملت ايران لغو و پرونده ايران از شوراي امنيت به آژانس 
بين المللي انرژي اتمي بازمي گش��ت. متأس��فانه در آن 
زمان غني سازي 20 درصدي و پيشرفت هاي هسته اي 
متوقف شد اما در قبال آن نتيجه خاصي در لغو تحريم ها 
به وجود نيامد.  اما ما بايد امروز از اين فرصت اس��تفاده 
كنيم و مهم ترين محوري ك��ه در تفاهم نامه نهايي بايد 
بر آن تكيه ش��ود، لغو تمامي تحريم ها به صورت يكجا 
و خروج پرونده هس��ته اي جمهوري اس��لامي ايران از 
شوراي امنيت و بازگش��ت آن به حالت عادي به عنوان 
شرط شروع اجراي توافق توسط ايران بدون هر شرط و 

شروط ديگري است. 
اين حق مسلم ملت ايران است كه از تحريم هاي يكجانبه 
اقتصادي در عرصه بين المللي رها ش��ود. از سوي ديگر 
پس از امضاي توافقنامه نيز نباي��د هيچ تحريم ديگري 
به هر اسمي عليه ايران اعمال ش��ود. اگر تحريم جديد 
اعمال شد به معناي تخلف از توافق دو طرف است و اين 
مسئله بايد به صراحت در تفاهم نامه ذكر شود. متأسفانه 
در توافقنامه ژنو ديديم كه تحريم هاي جديد با توجيهات 
مختلف عليه ملت ايران اعمال ش��د و اين نكته اي است 
كه تيم مذاكره كننده هسته اي به هيچ عنوان نبايد به آن 

بي توجهي كند. 
فكر مي كن�م آزادي  دارايي هاي بلوكه ش�ده 
ايران در بانك هاي غربي نيز بايد مورد توجه 

 مجلس به تخريب هاي كنگره 
عليه توافقنامه پاسخ قاطع مي دهد

رئيس كميته هسته اي مجلس شوراي اسلامي در گفت و گو با »جوان«:

مهم ترين محوري كه در تفاهم نامه نهايي 
بايد بر آن تكيه شود، لغو تمامي تحريم ها 
به صورت يكجا و خروج پرونده هسته اي 
جمهوري اسلامي ايران از شوراي امنيت 
و بازگشت آن به حالت عادي به عنوان 
شرط شروع اجراي توافق توسط ايران 
بدون هر شرط و ش�روط ديگري است. 
اي�ن ح�ق مس�لم مل�ت ايران اس�ت 
كه از تحريم ه�اي يكجانب�ه اقتصادي 
در عرص�ه بين الملل�ي ره�ا ش�ود

  مهدي پورصفا

مذاكرات اي�ران و كش�ورهاي عض�و 1+5 به نقطه 
حساسي رسيده است و ديپلمات ها در مصاحبه هاي 
گوناگون ب�ه اين نكت�ه اش�اره مي كنند ك�ه زمان 
تصميم گيري هاي س�خت ب�راي هر دو ط�رف فرا 
رسيده اس�ت. آخرين دور مذاكرات درباره پرونده 
برنامه هس�ته اي صلح آمي�ز ايران در س�وئيس در 
جريان است و همگان منتظر شنيدن آخرين اخبار 

درباره نتايج آن هستند. 
در اين مي�ان اما س�ؤالات فراواني درباره پروس�ه 
تصوي�ب توافقنامه حاصل بين ايران و كش�ورهاي 
عضو پنج در مراج�ع داخلي ايران ب�ه خصوص در 
مجلس شوراي اس�لامي وجود دارد. همين مسئله 
بهانه شد تا به سراغ ابراهيم كارخانه اي رئيس كميته 
هسته اي مجلس شوراي اسلامي و نماينده همدان 
بروي�م و درباره آخرين مس�ائل مربوط ب�ه پرونده 

هسته اي ايران با وي به گفت و گو بنشينيم. 

آقاي كارخانه با تش�كر از زماني ك�ه در اختيار 
ما ق�رار داديد. اج�اه بدهي�د در ابتدا س�راغ 
موضوعي برويم كه ه�م اكنون به صورت جدي 
در برخي محافل خبري مورد بحث قرار دارد. آيا 
تفاهم نامه هسته اي بين ايران و كشورهاي عضو 
1+5 بايد در مجلس شوراي اسلامي نيز بررسي 

و تصويب شود؟ 
براي پرداختن به اين مسئله بايد به سابقه تفاهمات مشابه 
كه در سال گذشته امضا شده است، مراجعه كنيم. در دور 
اول مذاكرات بين ايران و سه كشور اروپايي چند تفاهم نامه 
بين ايران و طرف مقاب��ل به تصويب و امضا رس��يد. ابتدا 
تفاهم نامه س��عد آباد و در ادامه تفاهم نامه ژنو و پاريس به 
امضا رسيد. در آن زمان تيمي كه اين مذاكرات را پيگيري 
مي كرد، اي��ن توافقنامه ها را به تصويب مجلس ش��وراي 

اسلامي نرساند. 
در تفاهم نامه اخير كه تحت عنوان برنامه مشترك اقدام به 
امضا رسيد، پروسه تصويب آن در مجلس شوراي اسلامي 
طي نشد؛ چراكه عنوان تفاهم نامه روي آن نبود تا نياز به 

تصويب آن توسط مجلس باشد. 
از نظر قانوني بايد بگوي��م هر توافقنامه اي كه در س��طح 
بين المللي به امضا برسد بايد توسط مجلس شوراي اسلامي 
به تصويب برسد و از س��وي ديگر روند مذاكرات در برنامه 
هسته اي ايران به گونه اي نبوده كه دخالت مجلس در اين 

مذاكرات جدي باشد. 
سال هاس��ت ش��وراي عالي امنيت ملي پرونده هسته اي 
ايران را مديريت مي كند و به همين دليل اين توافقات به 
تصويب مجلس شوراي اسلامي نرسيده است. البته برخي 
موارد وجود دارند كه به صراحت در قانون آن معاهده آمده 
اس��ت كه براي اجرايي ش��دن بايد به تصويب پارلمان آن 
كشور برس��د كه از جمله آنها مي توان به پروتكل الحاقي 

اشاره كرد. 
بالاخره در اين رابطه مجلس بايد موضع خود را 
روشن كند. در امريكا نيز كنگره داعيه دار تغيير 

توافقنامه حتي پس از امضاي آن است. 
بله. اما بايد به اين نكته هم توجه داش��ت كه در امريكا هم 
خود دولت اس��ت كه در حال مذاكره با ايران است. البته 
كنگره هم نظرات و قوانين و مصوبات خود را دارد. تهديدات 
آنها هم در همين راستا است كه سخن از تشديد تحريم ها 
مي گويند ولي مجلس شوراي اسلامي هم پاسخ قاطعي به 
زياده طلبي هاي كنگره داد و در طول تاريخ پيرامون پرونده 
هسته اي كشورمان مجلس مصوبات فراواني در خصوص 

حفظ دستاوردهاي هسته اي كشور داشته است. 
در هر جايي هم كه نمايندگان مجلس تش��خيص داده اند 
براي حفظ حقوق ملت بايد وارد ش��وند، به صورت جدي 
اقداماتي را ص��ورت داده ان��د. در همين ب��اره مي توان به 
مصوبه  يك ماه پيش نماين��دگان ملت در خصوص حفظ 
دستاوردهاي هس��ته اي اش��اره كرد كه اگر امريكايي ها 
بخواهند تحريم هاي ضد ايران را تشديد كنند، توافقنامه ژنو 
را لغو خواهد كرد. در آن مصوبه اين نكته مطرح شد كه لغو 
تمام تحريم ها به صورت يكجا ضرورت تصويب هر توافقنامه 
از س��وي ايران خواهد بود؛ چراكه خواست ملت ايران هم 
همين است. مجلس در ميدان است و زماني كه احساس 

تكليف كند، به صورت جدي وارد عمل خواهد شد. 
شرايط يك تفاهم نامه خوب از ديد نمايندگان 
چيس�ت. مجلس در اين رابطه چ�ه ديدگاهي 

دارد. 
براي امضاي يك تفاهم نامه خوب اولين اصل حفظ عزت و 
اقتدار ملي براي كشورمان در هر تفاهم نامه در حوزه برنامه 
هسته اي اس��ت. اصل دوم حفظ دس��تاوردهاي هسته اي 

كشورمان و اصل سوم لغو تمام تحريم ها است. 
خب چه ش�رايطي در تفاهم نام�ه نهايي باعث 

حفظ عزت و غرور ملي خواهد شد. 
اصل بر اين است كه هر تفاهم نامه بايد موجب حفظ عزت 
و اقتدار ايران در بين ملت هاي اس��لامي شود. جمهوري 
اس��لامي ايران از آن جهت مورد كينه و دشمني استكبار 
جهاني اس��ت ك��ه روز به روز ب��ه اقتدار نظ��ام جمهوري 
اسلامي تحت زعامت مقام معظم رهبري افزوده مي شود. 
امروز جمهوري اسلامي صرفاً به عنوان يك كشور با 5+1 
مذاكره نمي كند. امروز امواج انقلاب اسلامي تمام منطقه 
را فرا گرفته است و چشم بس��ياري از ملت هاي منطقه به 
جمهوري اس��لامي ايران اس��ت. جمهوري اسلامي امروز 
كانون جوشان حركت هاي انقلابي بر پايه اسلام در منطقه 
است. از اين رو مذاكره كنندگان ما اين عزت و اقتدار را در 

مذاكرات حفظ كنند. 
مسئله مهمي كه در توافقنامه بايد مورد توجه قرار بگيرد 
اين است كه بين داده ها و ستانده ها توازن منطقي، معقول 
و منصفانه برقرار باشد. توافقنامه به گونه اي بايد تنظيم شود 
كه برداشت از متن به گونه اي صورت پذيرد كه احترام مردم 

و نظام جمهوري اسلامي ايران حفظ گردد. 
برخي از اين مس��ائل به صورت صري��ح در توافقنامه ذكر 
نمي ش��ود، اما در روح اين توافق به طور حتم اين مسئله 

بايد ديده شود. 
روح اين توافقنامه بايد تجلي حفظ و احترام ايران در نظام 
بين المللي باشد. عزت و اقتدار و احترام ملت انقلابي ايران 

ان
جو

 


